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Abstract

Xanthenes are important group of compounds characterized by their 

certain biological activities. These compounds can be synthesized from 

the corresponding aldehydes. The carbonyl group in aldehydes is one of 

the versatile functional groups. Chapter one of this thesis deals basically 

with the chemistry of the aldehyde group with especial emphasis on their 

reactions as carbanions. This chapter deals also with xanthenes 

compounds together with a review of their biological importance, in 

addition, a short concise treatment of retrosynthesis analysis was covered.

In this work nine octahydroxanthen-1,8-dione derivatives with their nine 

bisdimedone intermediates were designed and synthesized. The total 

synthesis was designed from the appropriate disconnections of the target 

molecules. Therefore the aldehyde was firstly condensed with dimedone 

in order to obtain the bisdimedone derivative, which followed by the 

acidic cyclization to form the 9-substituted-1,8-diketo octahydro 

xanthenes. The reaction course was followed with TLC technique. All the 

intermediates and the final compounds were subjected to UV and IR 

analysis. Further more most of the intermediates and the final 

octahydroxanthenes were analyzed with 1H and 13C-NMR. The 

corresponding hydrazones and oximes were prepared and their m.ps were 

recorded.

Possible mechanistic explanation of the different synthetic routes together 

with their retrosynthetic analysis were dealt with in chapter three.

The intermediates and the final compounds were scanned for their 

antibacterial activity against S. aureus, E. coli and P. aeruginosa, the 

compounds were found to possess some antimicrobial activity. The 

compounds were assayed for their antifungal activity against C. albicans.
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الخلصـة
بالنشاط        تمتاز التي المركبات مجموعة من مركبات  الزانسينات

  . مجموعة.        وتعتبر المناظرة الألدهيدات من تصنع أن يمكن حيث  البيولوجي

   . من       الأول الفصل المتعدد الإستعمال ذات الفعالة المجموعات من  الكربونيل

كما            و أنيون كربون تفاعلت و الألدهيد مجموعة كيمياء يتناول البحث  هذا

كيفية          عن دراسة يعطي كما البيولوجية أهميتها الزانسينات، مركبات  يتناول

. منها         تركبت التي الأولية المركبات إلي المخلقة المركبات إعادة

وهي            الدايمدون مشتقات مركبات من تسعة البحث هذا فى  حضرت

تسعة     و وسيطة من     أوكتاهيدروزانسينات مركبات كل و نهائية مركبات  وهي

عملية            من نتجت التي المركبات من صنعت قد النهائية و الوسيطة  المركبات

ثم           الدايمدون مشتقات فتكونت الدايمدون مع كثف قد الألدهيد أول  التفكيك

النهائي        المركب فتكون الحلقة فقفلت الحامض  أوكتاهيدروزانسيناتأضيف

      . كروماتوغرافيا    باختبار دعمت التفاعلت هذه كل و تسعة مجملها في  وكانت

الأشعة           طيف طريق عن بتحليلها المركبات هذه درست كما الرقيقة  الطبقة

النهائية           و الوسطية المركبات معظم و البنفسجية فوق والأشعة الحمراء  تحت

والكربون           للبروتون المغنطيسي النووي الرنين طيف طريق عن تحليلها  .13تم

نقاط         سجلت و لها والهيدرازونات الأوكزيمات مشتقات حضرت  كما

إنصارها.

ضديد          ال يل تحل يق طر عن يق التخل طرق لف مخت ضيح لتو الممكنة  المكانيكية

و            سطي الو كب للمر ية البيولوج ية الفعال ، ثالث ال صل الف في يوجد  التخليقي

       . ثة    لثل كتيري الب شاط الن ضد تبرت أخ قد و بي الميكرو النشاط ضد  النهائي

فة         والزائ ية القولون شريكية ال و ية الذهب ية العنقود كورات الم هي نواع  أ

قد           البيضاء وهوالمبيضة واحد لنوع الفطرية الفعالية ضد أختبرت كما  الزنجارية

. الميكروبي        النشاط ضد الفعالية معظم تمتلك بأنها وجد
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